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Историческое прошлое играет важную роль в организации жизнедеятельности людей в 

настоящем и выборе путей их движения в будущее. Основополагающими элементами социо-

исторической реальности являются события той или иной общественной значимости. Они 

выступают в качестве референтов исторических фактов, выраженных в различных формах 

вербального и невербального дискурса. 

Цель статьи – раскрыть онто-гносеологическую природу исторических фактов и выявить 

их семантические возможности для конструирования национальных символов как 

эффективного синергетического фактора развития общества. 

Материал и методы. Материалом исследования выступает исторический факт, 

рассматриваемый в виде сложного онто-гносеологического и социокультурного явления. 

Применялись традиционные общелогические и теоретические методы познания: 

абстрагирование, обобщение, интерпретация, анализ и синтез, идеализация и др.  

Результаты и их обсуждение. Целостный исторический факт представляет собой 

органическое единство онтологической и гносеологической проекций познаваемых событий 

прошлого. При его интерпретации необходимо учитывать экзистенционально-ценностные 

ориентиры участников социальных действий. Это особенно важно для формирования 

национальных символов на основе историографического материала.  

Заключение. Исторические события после их фиксации и последующей интерпретации и 

репрезентации превращаются в «упрямые» научные факты. При наличии добротной знаково-

символической упаковки они могут успешно выполнять интеграционные, мобилизующие и 

ценностно-ориентирующие функции.  
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The historic past plays an important role in the organization of people’s life at present and the 

choice of the ways of their movement into the future. The fundamental elements of the social and 

historic reality are events of this or that social significance. They are the references of historic facts 

which are expressed in different forms of verbal and non-verbal discourse.  

The purpose of the article is to reveal the onto-gnoseological nature of historic facts and find out 

their semantic possibilities for constructing national symbols as an efficient synergic factor of social 

development.  

Material and methods. The research material is the historic fact which is considered as a complex 

onto-gnoseological and social and cultural phenomenon. Traditional general logical as well as 

theoretical methods of cognition were used: abstraction, generalization, interpretation, analysis and 

synthesis, idealization etc.   

Findings and their discussion. A wholesome historic fact is organic unity of ontological and 

gnoseological projections of the cognized events of the past. In its interpretation it is necessary to take 

into account existential and value landmarks of the participants of social actions. It is especially 

important for shaping national symbols on the basis of historiography material.  



Conclusion. Historic event after their fixation and further interpretation and representation turn 

into «stubborn» scientific facts. Having substantial sign and symbol package they can successfully 

perform integration, mobilizing and value orienting functions.  
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